DOI:10.13476/j.cnki.nsbdqk.2020.0011

周念清,周婷.河岸凹槽水动力特性与漂浮垃圾收集模拟试验[J]. 南水北调与水利科技,2020,18(1):98-109. ZHOU N Q, ZHOU T. The simulation and experiment of fluted floating garbage collection device[J]. South-to-North Water Transfers and Water Science & Technology,2020,18(1):98-109. (in Chinese)

河岸凹槽水动力特性与漂浮垃圾收集模拟试验

周念清1,周婷1,2

(1. 同济大学 水利工程系,上海 200092;2. 名古屋工业大学 社会工学,日本 466-8555)

摘要:河道漂浮垃圾引起的水体环境污染问题日益严重,对生物多样性及人体健康安全和生态环境具有重要影响。 以日本爱知县名古屋市的庄内川水系中的一级河川堀川为研究对象,根据河岸凹槽水动力特性,设计漂浮垃圾收集 装置。利用装置内挡水板改变水流状态,引导水流带动漂浮垃圾流入凹槽结构,达到收集效果。首先采用模拟软件 iRIC 对河道进行数值模拟,确定合适的试验模型尺寸比例,设计室内试验装置,在一定的水动力条件下,进行室内 模型试验研究,通过调整收集装置内凹槽长度和内墙长度,设定不同工况进行试验,获得具体漂浮垃圾收集率结果。 在此基础上,对试验结果进行分析比较,发现随着凹部长度和内墙长度的增加,装置的收集效率都会呈现出不同程 度的提高。

关键词:河岸凹槽;水动力特性;漂浮垃圾;收集装置;模拟试验

中图分类号:TV133 文献标志码:A 开放科学(资源服务)标识码(OSID):

近年来,河流携带的大量漂浮垃圾通过河流入 海口进入海洋,造成海洋污染并引发生态环境问题, 长此下去不仅会危及海洋生物的生存,还会对人类 健康安全产生不利的影响。据有关统计资料表 明[1],人类活动产生的海洋垃圾数量惊人,全球每年 大约有 640 万 t 垃圾进入海洋,而每天就有大约 800 万件垃圾进入海洋。全球年塑料消费量现已超过 3.2亿t,在过去十年中生产的塑料比以往任何时候 都多。生产的大量产品或材料起了短暂的作用后, 有些迅速转化为废物,小部分可能被回收或焚烧,而 大多数将被收集到垃圾填埋场或丢弃在自然环境 中^[2]。许多海洋中的垃圾是通过河道输运进入的, 因此,要减少进入海洋的垃圾量,就需要重视入海河 道内的垃圾收集与处置工作,其中漂浮垃圾处理更 是急需解决的问题。堀川作为日本名古屋境内的一 条河流,其功能和污染情况与我国大部分城市河流 类似。此外,堀川与中川运河交汇处并由松重闸门 隔开的凹部结构,为本设计提供了有利的先决条件, 故本研究以日本堀川作为研究对象。

1 国内外漂浮垃圾治理现状

在国外,对河道漂浮垃圾的治理非常重视,美国 国家环保局(USEPA)和英国、德国、加拿大(CAE-PB)、澳大利亚等国的环保机构都专门制定了江面 垃圾管理法规和检测采样技术标准^[3],并研制出了 相应的垃圾打捞和收集装置,如美国 United Marine International Limited Co. (UMI 公司)和英国 Water Witch 公司相继开发出了水上漂浮垃圾打捞船 (marine trash skimmers)、水生植物清捞船(aquatic weed harvesters)和水面油污清捞船(oil skimmers)等, 在美国纽约及美国和加拿大交界的五大湖地区、巴尔 的摩、韩国和我国香港地区等是河汊港湾水域得到 了广泛应用,取得了比较好的效果,但这些治理技术 的突出特点是针对平静水面研制开发的。

收稿日期:2019-09-20 修回日期:2019-11-26 网络出版时间:2019-11-27 网络出版地址:http://kns.cnki.net/kcms/detail/13.1334.TV.20191126.1740.004.html 基金项目:国家自然科学基金(41272249;41301021) 作者简介:周念清(1964—),男,湖南石门人,教授,博士,主要从事水文水环境方面研究。E-mail:nq.zhou@tongji.edu.cn

我国上海的黄浦江,广州珠江和三峡库区等重 要河流的水面漂浮垃圾问题一直十分严峻。据 《2015年厦门市海洋环境公报》显示,2015年厦门海 域的漂浮垃圾总量为1 600 t,与 2014年基本持平。 在三峡库区的漂浮垃圾以树叶、树枝、秸秆杂草为 主,约占总量的 70%以上;其次为木头、树根等,约 占总量的 10%以上;而塑料、泡沫等白色垃圾约占 5%,由于其重量轻、体积大,不易降解,危害巨大^[4]。 在三峡库区清理垃圾时,主要采用长 29.2 m、宽7 m 的水上环境卫生作业船和长 21 m、宽 6 m 的机械化 清漂作业船。因清理漂浮垃圾的船体成本以及运转 过程中产生的消耗都较高,在整个处理过程中需要 投入较大的人力、物力和财力。

本文以日本爱知县名古屋市境内的入海河流堀 川为研究对象,针对堀川中漂浮垃圾收集存在的问题,设置河岸凹槽结构以改变其河流水动力特性,设 计出更为高效环保的漂浮垃圾收集装置,并通过室 内模拟试验进行了研究。

2 收集装置

堀川是从庄内川取水,流经矢田川的地下河道, 在名古屋城景区北侧流出转而向西绕过名古屋城,然 后从名古屋市中心向南流出,并最终涌入名古屋港。 堀川是一条穿越市区的河流,水污染问题一直备受关 注。19世纪中期,大量污水曾排放至堀川。虽然在 1965年建立了污水处理厂,但仍有强烈的异味不断 散发。1966年,河流中BOD值达到54.8 mg/L,曾被 称为"垂死的河流",且至今没有得到很好的解决。

在对堀川的前期调研中,发现其下游部位在与 中川运河交汇处有一凹形结构。此部位由松重闸门 隔开,闸门长期关闭,这为利用此凹形结构提供了有 利的先决条件。图1是通过截取谷歌地图,展示的 凹形结构位置示意图。



图 1 凹形结构位置

基于目前堀川存在的漂浮垃圾问题,提出一种 河道内漂浮垃圾自动收集装置设计方案。装置依靠 水流动力对漂浮垃圾运动轨迹的引导,使其流入预 先设置好的凹形结构内完成垃圾收集工作。装置的 前期投入较少,参照不同河道地形灵活设置,只需要 增加挡水装置并对河岸进行小型开挖形成凹部即 可。本次研究以堀川存在的天然凹形结构为原始模 型,设计试验装置进行室内试验模拟。试验过程中, 首先通过装置内挡水板对水流方向的引导,改变水 体水动力特性,使漂浮垃圾随水流流向收集装置的 凹槽结构内,然后利用滤网对漂浮垃圾进行阻拦,从 而达到收集的目的。此过程完全实现零驱动运转, 不消耗其他能源,且节能环保。最后,只需定期从凹 部结构把垃圾回收处理。收集装置的示意图见图 2。



图 2 漂浮垃圾自动收集装置示意图

在图 2 中,各参数含义如下: L_s 为挡水板装置 长度; B_m 为主河道宽度; B_w 为凹槽结构宽度; L_w 为 凹部结构长度; L_p 为引导墙长度; L_m 为滤网长度; θ 为引导墙与岸边形成的夹角。

试验模型按照堀川 1/80 的规模进行设置,在固 定河道结构参数的情况下,对收集装置进行试验研 究。模型采用长 12 m、宽 60 cm 的水槽,并设置水 力梯度 *I* = 1/1 000。在水流装置的右岸设置宽 30 cm,高 6 cm 的 PVC 板,使水流宽度为 30 cm。 图 3 为装置的主体部分,设置在距上游 4 m 的位置。 在凹槽收集装置的下游设置了长度为 40 cm 的金属 网用来过滤漂浮垃圾。



各个参数的改变都会对最后的收集效果产生一 定的影响。这里着重探讨凹槽长度 L_w 和内墙长度 L_p 两个参数变化对装置收集效果产生的影响。实 际水流中因底板糙率等问题造成水流不均匀的情况 与试验设定的均匀流存在一定偏差,故为保证结果 可靠性,进行数值模拟实际水力条件,并与试验结果 进行对比分析。

3 数值模拟

以试验模型为基础,首先创建 45 cm×400 cm 的模型,然后剖分为边长为 1 cm 的正方形网格,利用 iRIC 软件进行两组模拟,试验设定的水动力条件

见表 1。在此水动力条件下,调整控制变量,分别改 变凹槽长度和内墙长度进行模拟,整个模拟时间设 置为 120 s,紊流模型采用 k-ε 方程模型进行计算, 并对结果进行对比分析。

表1 水动力条件

$Q/(L \cdot s^{-1})$	h/cm	$U_m/(\mathrm{cm}\cdot\mathrm{s}^{-1})$	$Re(U_mh/\nu)$	Fr	Ι
1.0	3.0	11.1	3 300	0.41	1/1 000

3.1 凹槽长度改变的模拟研究

在装置设置上,需要研究凹槽尺寸变化对结果 的影响。因此设计了凹槽长度为 0.96 m 和 1.2 m 两种方案进行对比。在内墙长度的设计上分别设置 了 0.3 m 和 0.6 m 两种长度进行比较。凹槽长度 改变的试验模拟工况见表 2。

衣 △ 凹帽 広度 刀 U.90 m 和 I.2 m 的 悮 拟.

						单位:cm	
工况	B_m	B_w	L_m	L_s	L_w	L_p	
C-96-30	30	15	40	10	96	30	
C-96-60	30	15	40	10	96	60	
C-120-30	30	15	40	10	120	30	
C-120-60	30	15	40	10	120	60	

分别模拟 2 种凹槽长度和 2 种内墙长度得到的 结果见图 4 至 7。



图 7 C-120-60 模型水流速度和方向模拟

通过模拟结果分析可知,水流模型凹槽长度为 0.96 m的模型,其凹槽结构附近的水流更偏向左 岸,使更多的上游垃圾无法流进凹槽收集结构,不利

• 100 • 生态与环境

于漂浮垃圾的收集。而 1.2 m 模型的模拟结果相对 较好。当凹槽长度一定,相较于内墙长度为 0.3 m 的 情况,长度为 0.6 m 的模型种水流方向呈现出更利 于漂浮垃圾收集的趋势。因此凹槽长度为 1.2 m 且内墙长度为 0.6 m 的模型模拟效果更优。

3.2 不同内墙长度的模拟研究

根据凹槽长度改变的模拟结果显示,模型 C-120-60的水流趋势更有利于收集。因此将凹槽长 度固定为1.2 m,然后进行更深入的研究。分别设 置内墙长度为0、0.2、0.24、0.3、0.4、0.5、0.6、1 m 的模型进行模拟,其工况见表3。

表 3 凹槽长度为 1.2 m 时不同内墙长度的模拟工况

					▶ 単1	<u>⊽</u> :cm
工况	B_m	B_w	L_m	L_s	L_w	L_p
C-120-0	30	15	40	10	120	0
C-120-20	30	15	40	10	120	20
C-120-24	30	15	40	10	120	24
C-120-30	30	15	40	10	120	30
C-120-40	30	15	40	10	120	40
C-120-50	30	15	40	10	120	50
C-120-60	30	15	40	10	120	60
C-120-100	30	15	40	10	120	100

随着长度不断的增加,内墙与河岸构成的夹角 不断的减小,进而导致结构对于水体的影响也在不 断的发生着变化。图 8、9 是没有内墙和最大内墙长 度 1 m 的两个模型的模拟结果。



图 9 C-120-100 模型水流速度和方向模拟

从图 8 和 9 的模拟结果可以看出,设置内墙装 置可以使水流运动方向更加趋向于凹槽内,这对漂 浮垃圾的流动方向起到了很好的引导作用。其次, 当没有内墙时,结构入口处水速较大,容易造成漂浮 垃圾的不稳定性,而且水流的引导过程较短,对收集 过程是不利的。因此,模拟结果说明拥有内墙的结 构更有利于漂浮垃圾的收集。且内墙长度越长,对 水流的引导效果越明显,漂浮垃圾进入凹槽被收集 的概率也会更大。

4 试验研究和讨论

4.1 漂浮垃圾收集率

按照数值模拟时设计的不同尺寸模型进行试验 验证,漂浮物采用直径 13 mm、比重为 0.91 的塑料 弹性球模拟。弹性球投掷位置位于上游,距离装置 的入口处 2.5 m。每次试验将 200 个塑料弹性球从 上游位置投入主渠道内。投球时首先将球均匀摆放 在与渠同宽的立方体盒中,然后抽走盒子前方挡板, 保证实验球缓慢均匀进入渠道内。

待凹槽结构内弹性球数量稳定后,数出凹槽结构 内球的数量并计算其收集率。收集率 R=凹部结构 内弹性球数量/200,每个模型进行 20 次重复试验,然 后计算平均收集率,以便于对试验结果进行分析对比。

在设置试验装置时,参照模拟结果进行设计。 本次室内试验研究中,采用凹槽长度为 0.96 m 和 1.2 m 两种方案。首先,将内墙长度控制在 30 cm 的 长度进行实验。得出凹槽长度为 0.96 m 和 1.2 m 的 收集率分别为 42.55%和 46.475%。然后,再将内墙 长度控制在 60 cm 的长度进行同样的试验。得出凹 槽长度为 0.96 m 和 1.2 m 的收集率分别为 46.35% 和 50.475%。两种方案的垃圾收集率对比见图 10。



由图 10 能够很直观的判断出,当凹槽结构长度 为 1.2 m,且内墙长度为 0.6 m 时的收集率更好。 试验结果与模拟结果一致。因此,在下面的试验中, 重点讨论凹槽长度为 1.2 m 时,内墙长度的变化对 收集率的影响。

图 11 是凹槽长度为 1.2 m 时,不同内墙长度的 模型收集率以 box-plot 图的形式呈现出来的,以此 反映出原始数据的分布特征。

在具体试验操作过程中,每种工况下重复试验 20次,每次在投掷处投入 200 个弹性球。结果显 示,同种模型的多次试验结果之间存在一定差别。 图中"×"表示平均值,可以看出每次试验的结果之 间偏差较大。捕捉率的差异可能与挡水板及背后水 动力场形成涡流的作用影响有关。而内墙角度θ在 20°以下的收集率基本没有太大变化,平均可以捕捉 到 50%以上。整体的影响趋势为内墙角度越小,长 度越长,其捕捉率就会越高。



图 11 凹槽长度为 1.2 m 时不同内墙长度的垃圾收集率

4.2 表面水流向和横向速度

为了更直观的展示表面水流方向的变化情况。 使用滑石粉作为显示剂,便于进行可视化的 PIV 法流 速测量。利用数码相机,以1 280×780 像素和 30fps 的速度进行拍摄。试验过程中拍摄的图片见图 12。



图 12 滑石粉做显示剂的试验图片

利用 PIV 解析软件 FlowExpert 对图 12 进行 相互相关性解析,得到了平均流速向量。图 13 和图 14 分别是内墙角度为 90°和 8.6°情形下通过 PIV 试 验得到的模型 C-120-0 和模型 C-120-100 的水表面 流向和横向流速处理图。





从处理图中可以看出,在挡水板处发生了由于 剪切不稳定而产生的大规模漩涡,挡水板背后形成 了长达1m以上的循环流。在收集漂浮垃圾的过 程中,希望水流能尽可能的趋向于凹部收集结构内, 以此带动垃圾的收集。测量的试验模型中水流方向 与模拟计算结果中水流方向一致。由此可知,内墙 长度越长,水流越容易被引导并流向凹槽结构内部, 从而达到收集漂浮垃圾的目的。这一试验结果与模 拟结果一致。



5 结 论

在本试验研究中,以收集河道漂浮垃圾为目的, 通过数值模拟方法确定合适的试验模型尺寸比例, 再根据室内试验研究获得具体收集结果,并对试验 结果进行分析比较,得出主要结论。

(1)通过河道结构调整水流方向,利用河岸凹槽 和挡水板所设计的装置能有效收集漂浮垃圾。

(2)凹槽长度对收集效果有一定的影响,本次试验中装置凹槽长度分别设定为1.2 m和0.96 m,通过试验得到凹槽长度为1.2 m要比凹槽长度0.96 m 对浮游垃圾收集率提高约4%。

(3)随着装置内墙长度的增加,内墙角度减小的 情况下,其捕捉率呈现出上升的趋势。因此,在设计 河道漂浮垃圾自动收集装置时,可根据实际地况和 水流条件等因素,尽可能延长凹部结构内墙的长度, 从而获得更好的收集效果。

参考文献:

- [1] XU K, YANG D, XU X, et al. Copula based drought frequency analysis considering the spatio-temporal variability in southwest China[J]. Journal of Hydrology, 2015 (527): 630-640, DOI:10.1016/j.jhydrol. 2015.05.030.
- [2] 许林之. 我国海洋垃圾监测与评价[J]. 环境保护, 2008 (19):67-68. DOI:10. 3969/j. issn. 0253-9705. 2008. 19. 023.
- LEBRETON L, SLAT B, FERRARI F, et al. Evidence that the Great Pacific Garbage Patch is rapidly accumulating plastic [J]. Scientific Reports, 2018, 8 (1): 4666. DOI: 10. 1038/s41598-018-22939-w.
- [4] 宁萍,聂剑宁.三峡库区江面漂浮垃圾治理的探讨[J]. 重庆环境科学,2009,2(3):5-8. DOI:10.3969/j.issn. 1674-2842.2009.03.002.
- [5] 陈万正. 三峡库区江面漂浮垃圾清捞系统的研究与实 践[A]// 全国内河船舶与航运技术学术会议[C]. 2006: 188-218.
- SEBILLE V, ERIK. The oceans' accumulating plastic garbage[J]. Physics Today, 2015, 68(2): 60-61. DOI: 10.1063/PT. 3.2697.

- [7] SUARIA G, ALIANI S. Floating debris in the Mediterranean Sea[J]. Marine Pollution Bulletin, 2014, 86 (1-2):494-504. DOI:10.1016/j. marpolbul. 2014. 06. 025.
- [8] 苏荣,吴俊文,董炜峰. 厦门海域海漂垃圾对海洋生态 系统潜在生态风险研究[J]. 环境科学与管理,2011(3): 24-26. DOI:10. 3969/j. issn. 1673-1212. 2011. 03. 006.
- DONAHUE S C . Clean ships, clean ports, clean oceans: Controlling garbage and plastic wastes at sea[J]. Ocean & Coastal Management, 1996, 32 (2): 127-128. DOI:10.1016/S0964-5691(96)00055-5.
- [10] 雷泽辉,肖文.珠江广州河段漂浮垃圾分布特点及治 理策略[J].城市环境与城市生态,1999(2):50-52. DOI:10.1088/0256-307X/15/12/025.
- [11] VUKIĆ M, INSTITUT KIRILO SAVIĆ, BEOGRAD, SPRUK U, et al. Vessels and floating boats waste water pollution monitoring system[J]. Agricultural Engineering, 2009(8):62.
- [12] 吴子玮,刘妹,陆小璇.塑料浪潮:开采漂浮塑料垃圾 的景观过程[J]. 景观设计学,2018,6(4):128-137. DOI:CNKI:SUN:JGSJ.0.2018-04-013.
- [13] 祁济棠,张大中.防止漂浮污染物危及三峡库区水质 的工艺技术[J].林业建设,2006(1):25-27.(DOI:10. 3969/j.issn.1006-6918.2006.01.007.
- [14] 李知.借鉴拦木设施清理库区漂浮垃圾的分析[J].环 境科学与技术,2009(b12):272-275.
- [15] 王士强,郑继明,邓静,等 河道漂浮垃圾的产生及处 理方法探索[J]. 产业与科技论坛,2015(17):77-78. DOI:10.3969/j.issn.1673-5641.2015.17.042.
- [16] 应子翔,程都,杨佳瑶,等.水上漂浮式垃圾回收方法 综述[A].第十八届中国海洋(岸)工程学术讨论会论 文集(上)[C].2017:752-756.
- [17] 庞庆龙.利用潮汐收集河面垃圾的装置[J].交通环 保,1989(5):63-63.
- [18] W.罗迪.环境问题的紊流模型[M]. 贺益英译. 水利 电力出版社,1987.
- [19] 雷林,王智祥,孙鹏,等. 计算流体力学 k-ε 二方程湍 流模型应用研究[J]. 船舶工程,2010,32(3):5-8. DOI:10.3969/j. issn. 1000-6982. 2010.03.002.
- [20] 张华庆,乐培九,杨细根.水深平均 k-e 紊流模型在大 尺度水域中的应用研究[J].水道港口,1995(3):11-19.
- [21] TOMINAGA A, HORIBE F, SAKAKI T. Restraining effects of sand deposition by shielding of entrance in an artificial embayment[J]. Journal of Japan Society of Civil Engineers Ser B1, 2012, 67(4): 1057. DOI: 10. 2208/jscejhe. 67. i_1057.
- [22] JONG J, TOMINAGA A. Flow structure and sedimentation mechanism in the riverside embayment with various shape configuration[J]. Journal of Japan Society of Civil Engineers Ser B1, 2012, 67(4):1051. DOI:10.2208/jscejhe. 67. I_1051.
- [23] CHI-WAI N G, SHU L, XIAOXUAN L U. A plastic tide: mining floating plastic waste through landscape processes [J]. Landscape Architecture Frontiers, 2018,6(4):126-135.

• 102 • 生态与环境

・译文(Translation)・

DOI:10.13476/j. cnki. nsbdqk. 2020.0011

The simulation and experiment of fluted floating garbage collection device

ZHOU Nianqing¹, ZHOU Ting^{1,2}

Department of Hydraulic Engineering, Tongji University, Shanghai 200092, China;
 Engineering, Nagoya Institute of Technology, Japan 466-8555)

Abstract: Water environmental pollution caused by floating garbage in rivers is increasingly worse, and severely affects biodiversity, human health and ecosystems. In this paper, a floating garbage collection device is designed according to the hydrodynamic characteristics of the channel in Nagoya City, Aichi Prefecture, Japan. The retaining plate in the device is used to change the flow state, and the flow is guided to drive the floating waste into the groove structure, so as to achieve the collection effect. First of all, the simulation software iRIC is used to simulate the water, the appropriate scale of the test model is determined, and the indoor experimental device is designed. Under certain hydrodynamic conditions, the indoor model test research is carried out. By adjusting the groove length and the inner wall length of the collecting device, and setting different working conditions to carry on the test, the concrete floating garbage collection rate results are obtained. On this basis, the test results are analyzed and compared, and it is found that with the increase of concave length and inner wall length, the collection efficiency of the device will improve.

Key words: hydrodynamic characteristics; floating garbage; collecting device; simulation; experiment

In recent years, a large number of floating garbage carried by rivers have entered the ocean through estuaries, causing marine pollution as well as ecological and environmental problems. Such situation, if persists for a long period of time without prompt remedies, will not only threaten marine life, but also have a negative impact on human health and safety. According to relevant statistics^[1], the amount of marine garbage due to human activities is astonishing; globally speaking, roughly 80 pieces of garbage is disposed into oceans on a daily basis and total of 6 400 kt annually. Global annual plastic consumption has now exceeded 3. 2 $\times 10^5$ kt. More plastics have been produced in the past decade than ever before. A large number of products or materials produced play a temporary role, some of which are quickly converted into waste. A small portion may be recycled or burned, while most will be collected to landfills or discarded in the natural environment^[2]. Many marine garbage is transported through waterbodies. Therefore, in order to reduce the amount of garbage entering the ocean, we need to pay attention to the collection and disposal of garbage into the sea channel, among which floating waste disposal is an urgent problem to be solved. Horikawa river in Nagoya, Japan has very similar function and pollution with most rivers in China. In addition, the concave structure at the intersection of Horikawa and Nakagawa Canal and separated by loose heavy gate pro-

Received: 2019-09-20 Revised: 2019-11-26 Online publishing: 2019-11-27

Online publishing address: http://kns. cnki. net/kcms/detail/13. 1334. TV. 20191126. 1740. 004. html

Funds: National Natural Science Foundation of China (41272249;41301021)

Author brief: ZHOU Nianqing(1964-), professor, mainly engaged in hydrology and water environment research, E-mail: nq. zhou@ tongji. edu. cn

vides a favorable prerequisite for this design. Therefore, this study takes Horikawa, Japan, as the research object.

1 Current domestic and global floating garbage management

Many foreign countries' environmental protection agencies including the US, UK, Germany, Canada, Australia, etc. have paid serious attentions to treating floating waste in rivers, and specially formulated river waste management regulations and technical standards for testing and sampling,^[3] and developed corresponding garbage salvage and collection devices. For example, United Marine International Limited Co. (UMI Company) and the United Water Witch company in the US have developed floating garbage salvage boats (Marine Trash Skimmers), aquatic plant cleaning ship (Aquatic Weed Harvesters) and oil pollution removal vessels on the surface of the water (Oil Skimmers). In New York, Superior Lakes, Baltimore, South Korea and Hong Kong, etc., the river branch harbor waters have been widely used, and good results have been obtained, but the outstanding characteristics of these treatment technologies are developed for calm water surface.

The problem of floating garbage on the surface of important rivers such as Huangpu River in Shanghai, Pearl River in Guangzhou and Three Gorges Reservoir area has been very serious. According to "2015 Xiamen Marine Environment Bulletin", The total amount of floating waste in Xiamen sea area in 2000 is 1 600 t, and it is basically the same in 2014. The floating garbage in the three Gorges Reservoir area is dominated by leaves, branches and straw weeds, about 70% of the total, wood, tree roots, about 10% of the total, Plastic, foam and other white waste accounts for about 5%. Because of its light weight, large volume, not easy to degrade, great harm,^[4] When cleaning up garbage in the three Gorges Reservoir area, long is mainly used 29.2 m Width 7 m Water sanitation operation ship and long 21 m Width 6 m Mechanized cleaning operation ship. Because the hull cost of cleaning floating garbage and the consumption in the operation process are high, a lot of manpower,

material and financial resources were spent in the whole treatment process.

In this paper, Horikawa, a river entering the sea in Nagoya, Aichi prefecture, Japan, is taken as the research object. In view of the problems existing in floating garbage collection in Horikawa, the structure of riparian grooves is set up to change the hydrodynamic characteristics of the rivers, and a more efficient and environmentally friendly floating garbage collection device is designed.

2 Collection device

Horikawa fetches water from Nakagawa and flows through the underground channels of Yatagawa. It flows out of the north side of Nagoya Scenic spot and bypasses Nagoya City westward, then southward from Nagoya City Center, and eventually flows into Nagoya Port. Horikawa is a river that passes through the urban area, and the problem of water pollution has always attracted much attention. 1In the mid-9th century, a large amount of sewage was discharged into Horikawa. Although the sewage treatment plant was built in 1965, there is still a strong odour. In 1966, the BOD value of Horikawa has risen up to 54. 8 mg / L, a phenomenon once known as the "dying river" and has not been well solved so far.

From previous investigation of Horikawa, it is found that there is a concave structure at the intersection of Horikawa Canal and Nakagawa Canal. This part is separated by the loose weight gate and the gate is closed for a long time, which provides a favorable prerequisite for the use of the concave structure. Fig. 1 is a schematic diagram of the concave structure (Google Maps screenshot).



ig. 1 Schematic diagram of concave structure location

Based on the problem of floating garbage in Horikawa at present, a design scheme of automatic

collection device for floating garbage in river course is proposed. The device relies on the guidance of the flow power to guide the floating garbage movement track, so that it flows into the preset concave structure to complete the garbage collection work. The early investment of the device is less, referring to the flexible setting of different river topography, only need to increase the water retaining device and small excavation of the river bank to form a concave part. In this study, the natural concave structure existing in Horikawa is taken as the original model, and the experimental device is designed for laboratory test simulation. In the test process, the hydrodynamic characteristics of the water body are changed by guiding the water flow direction by the water retaining plate in the device, so that the floating waste flows to the groove structure of the collecting device with the flow of water, and then the floating waste is blocked by the filter net, so as to achieve the purpose of collection. This process completely realizes zero drive operation which does not consume other energy and hence helps with energy saving and environmental protection. Finally, operators only need to collect and dispose garbage from the concave structure on a regular basis. A schematic diagram of the collecting device is shown in Fig. 2.



Fig. 2 Schematic diagram of floating garbage automatic collection device

 L_s is the length of the water retaining plate device; B_m is Width of main channel; B_w is The width of the groove structure. L_w is the length of concave structure; L_p is the length of guide wall; L_m is the length of the filter, and the θ is the angle between the guiding wall and the shore.

The experimental model is based on 1/80 of Horikawai, and the collecting device is tested and studied under the condition of fixed channel structure parameters. The model adopts length 12 m, width 60 cm. And set the hydraulic gradient I=1/1 000. Set width on the right bank of the flow device 30 cm, high 6 cm of PVC Plate, so that the width of the current is 30 cm. Fig. 3 set upstream for the main part of the device 4 m. The length is set downstream of the groove collector to be 40 cm. The metal mesh is used to filter floating garbage.

The change of each parameter will have a certain impact on the final collection effect. Here we focus on the two parameters of L_w and L_p influence on the collection effect of the device. There is a certain deviation between the uneven flow caused by the roughness of the floor and the uniform flow set in the experiment, in order to ensure the reliability of the results, the actual hydraulic conditions are simulated and compared with the experimental results.



Fig. 3 schematic diagram of structure size

3 Numerical modeling

Based on the test results, we first create a 45 cm×400 cm model. Then the model is further divided into 1cm squares grids. IRIC software was used to simulate two groups, and the hydrodynamic conditions set by the test are shown in Tab. 1. Under this hydrodynamic condition, the control variables are adjusted to change the groove length and the inner wall length respectively, and the whole simulation time is set to 120 s. The turbulence model is based on k- ϵ and the results are compared and analyzed.

Tab. 1 Hydrodynamic condition

Flow $Q/(L \cdot s^{-1})$	Depth of water <i>h</i> /cm	Velocity of water flow $U_m/({ m cm} \cdot { m s}^{-1})$	Reynolds number <i>R_e</i>	Froude value F _r	Slope I	
1.0	3.0	11.1	3 300	0.41	1/1 000	

3.1 Simulation study of groove length change

In the setting of the device, it is necessary to study the influence of the change of groove size on the result. Therefore, the groove length is designed to be 0.96 m and 1.2 m. The two schemes were compared. In the design of the length of the inner wall, two lengths of 0.3 m and 0.6 m are respectively set for comparison. The experimental simulation conditions of groove length change are shown in Tab. 2.

Vol.18 No.1 South-to-North Water Transfers and Water Science & Technology Feb. 2020

Tab. 2 Comparison chart of 0.9 m and 1.2 m							
					U	nit:cm	
Case	B_m	B_w	L_m	L_s	L_w	L_p	
C-96-30	30	15	40	10	96	30	
C-96-60	30	15	40	10	96	60	
C-120-30	30	15	40	10	120	30	
C-120-60	30	15	40	10	120	60	

The results obtained by simulating two kinds of groove lengths and two kinds of interior wall lengths are shown in Fig. 4-Fig. 7.



Fig. 7 Model C-120-60 flow velocity and direction simulation

Through the analysis of the simulation results, for the model with a groove length of 0. 96 m, the water flow near the groove structure is more inclined to the left bank, so that more upstream garbage cannot flow into the groove collection structure, which is not conducive to the collection of floating garbage. The simulation results of 1. 2 m model are relatively good. When the length of the groove is certain, compared with the condition that the length of the inner wall is 0. 3 m, the water flow direction of the model with a length of 0. 6 m is more conducive to floating garbage collection. Therefore, the model with a length of 1. 2 m for the groove and 0. 6 m for the inner wall has better simulation effect.

3. 2 Simulation study of different interior wall lengths

According to the simulation results of the change

• 106 • 生态与环境

of groove length, the flow trend of model c-120-60 is more favorable for collection. Therefore, the length of the groove was fixed as 1.2 m, and further research was carried out. Models with internal wall lengths of 0 m, 0.2 m, 0.24 m, 0.3 m, 0.4 m, 0.5 m, 0.6 m and 1 m were set for simulation, and the working conditions were shown in Tab. 3.

Tab. 3 Comparison simulation of different guide wall lengths when the embayment length is 1.2 m Unit:cm

Case	B_m	B_w	L_m	L_s	L_w	L_p
C-120-0	30	15	40	10	120	0
C-120-20	30	15	40	10	120	20
C-120-24	30	15	40	10	120	24
C-120-30	30	15	40	10	120	30
C-120-40	30	15	40	10	120	40
C-120-50	30	15	40	10	120	50
C-120-60	30	15	40	10	120	60
C-120-100	30	15	40	10	120	100

With the increase of length, the angle between the inner wall and the bank of the river decreases, which leads to the influence of the structure on the water body is also constantly changing. Fig. 8 and Fig. 9 are the simulation results of two models with no inner wall and a maximum length of 1m inner wall.



Fig. 9 Model C-120-100 flow velocity and direction simulation

From the simulation results of Fig. 8 and Fig. 9, it can be seen that the inner wall device can make the direction of water flow more inclined to the groove, which plays a good role in guiding the flow direction of floating garbage. Secondly, when there is no inner wall, the water speed at the entrance of the structure is large, which can easily cause the instability of floating garbage, and the guiding process of water flow is short, which is disadvantageous to the collection process. Therefore, the simulation results show that the structure with inner wall is more conducive to floating garbage collection. And the longer the length of the inner wall, the more obvious the guiding effect on the flow, and the greater the probability that floating garbage will be collected into the grooves.

4 Experimental and discussion

4.1 Floating garbage collection rate

According to the different size models designed in the numerical simulation, the floating object is simulated by plastic elastic ball with diameter 13 mm and specific gravity of 0. 91. the experimental results are as follows: (1) the floating material is simulated by plastic elastic ball with diameter and specific gravity of 0. 91. The elastic ball throwing position is located upstream, 2. 5 m from the entrance of the device. In each experiment, 200 plastic elastic balls were put into the main channel from the upstream position. When pitching, the ball is evenly placed in a cubic box the same width as the canal, and then the front baffle of the box is removed to ensure that the experimental ball enters the channel slowly and evenly.

After the number of elastic spheres in the groove structure is stable, the number of balls in the groove structure is counted and the collection rate is calculated. The collection rate R is: R = number of elastic spheres in concave structure/200

Each model carries on 20 repeated experiments, and then calculates the average collection rate to facilitate the analysis and comparison of the experimental results,

When setting up the test device, design with reference to the simulation results. In this laboratory test study, the two schemes of groove length of 0.96 m and 1.2 m were adopted. First, the length of the inner wall was controlled at 30 cm for the experiment. The collection rates of 0.96 m and 1.2 m were 42.55% and 46.475%. Then, the length of the inner wall is controlled to the length of the 60 cm for the same experiment. The results show that the collection rate of 0.96 m and 1.2 m is 46.35% and 50.475% respectively. The comparison of garbage collection rates between the two scenarios is shown in Fig. 10.

It can be intuitively judged from Figure 10

that the collection rate is better when the length of the groove structure is 1.2 m and the length of the inner wall is 0.6 m. The experimental results are consistent with the simulation results. Therefore, in the following experiment, the influence of the change in the length of the inner wall on the collection rate when the length of the groove is 1.2 m is discussed emphatically.



Fig. 11 shows that when the length of the groove is 1. 2 m, the model collection rate of different interior wall lengths is presented in the form of box-plot to reflect the distribution characteristics of the original data.



lengths when the embayment length is 1.2 m

During the specific test operation, the test was repeated 20 times under each working condition, and 200 elastic balls were put into the throwing place each time. The results show that there are some differences between the experimental results of the same model. The " \times " in the figure represents the average value, and it can be seen that the results of each experiment have a large deviation. The difference of capture rate may be related to the effect of eddy current formed by the water baffle and the hydrodynamic field behind it. While the collecting rate of θ below 20° was basically unchanged, and on average, more than 50% could be captured. The overall influence trend is that the smaller the Angle and the longer the length of the inner wall, the higher the capture rate will be.

4. 2 Surface water flow velocity and lateral velocity

In order to show the change of surface flow direction more intuitively. Using talc powder as display agent, it is convenient to carry out visual flow velocity measurement by PIV method. Take pictures with a digital camera at $1\ 280 \times 780$ pixels and 30 fps. The pictures taken during the experiment are shown in Fig. 12.



Fig. 12 Experimental picture of talcum powder as display agent

The PIV analysis software Flow Fig. 12 Expert was used to analyze the correlation of and the average velocity vector was obtained. Fig. 13 and Fig. 14 are respectively the treatment diagrams of water surface flow direction and transverse velocity of model c-120-0 and model c-120-100 obtained by PIV test under the internal wall Angle of 90° and 8. 6° respectively.









As can be seen from the treatment diagram, a large-scale vortex caused by shear instability occurred at the water baffle, and a circulation flow of more than 1m was formed behind the water baffle. In the process of collecting floating garbage, it is hoped that the water flow can be as close to the concave collection structure as possible to drive garbage collection. The flow direction in the measured experimental model is consistent with the flow direction in the simulation results. It can be seen that the longer the inner wall is, the easier it is for water to be directed to the interior of the groove structure, so as to achieve the purpose of collecting floating garbage. The experimental results are consistent with the simulation results.

5 Conclusion

In this study, in order to collect floating waste in the river, the appropriate size ratio of the test model is determined by numerical simulation method, and then the specific collection results are obtained according to the laboratory test research, and the test results are analyzed and compared. Through a series of experimental studies, the following main conclusions are drawn.

(1) The flow direction can be adjusted by the river structure, and the floating garbage can be collected effectively by using the device designed by the riparian groove and baffle.

(2) the groove length has a certain influence on the collection effect. In this experiment, the length of the device's groove was set as 1.2 m and 0.96 m respectively. It was found that the length of the groove was 1.2 m, which improved the collection rate of floating garbage by about 4% compared with the length of the groove of 0.96 m;

(3) with the increase of the length of the inner wall of the device and the decrease of the angle of the inner wall, the capture rate shows an upward trend. Therefore, when designing the automatic collection device of floating garbage in river course, the length of the inner wall of concave structure can be prolonged as much as possible according to the actual ground conditions and flow conditions, so as to obtain better collection effect.

References:

- XU K, YANG D, XU X, et al. Copula based drought frequency analysis considering the spatio-temporal variability in southwest China [J]. Journal of Hydrology, 2015(527): 630-640. DOI: 10. 1016/j. jhydrol. 2015. 05. 030.
- XU L Z. Monitoring and evaluation of marine waste in China[J]. Environmental Protection, 2008(19): 67-68.
 (in Chinese) DOI: 10. 3969/j. issn. 0253-9705. 2008.
 19. 023.
- [3] LEBRETON L, SLAT B, FERRARI F, et al. Evidence that the Great Pacific Garbage Patch is rapidly accumulating plastic[J]. Scientific Reports, 2018, 8(1): 4666. DOI:10.1038/s41598-018-22939-w.
- [4] NING P, NIE J N. Discussion on the treatment of floating garbage on the river surface in the Three Gorges Reservoir area [J]. Chongqing Environmental Science, 2009,2(3): 5-8. (in Chinese) DOI: 10. 3969/j. issn. 1674-2842. 2009. 03. 002.
- [5] CHEN W Z. Research and practice of floating garbage removal system on the river surface in the Three Gorges reservoir area[A]. National Conference on Marine Ship and Shipping Technology[C]. 2006: 188-218. (in Chinese)
- SEBILLE V, ERIK. The oceans' accumulating plastic garbage[J]. Physics Today, 2015, 68(2): 60-61, DOI: 10.1063/PT. 3.2697.
- [7] SUARIA G, ALIANI S. Floating debris in the Mediterranean Sea[J]. Marine Pollution Bulletin, 2014, 86 (1-2):494-504. DOI:10.1016/j. marpolbul. 2014. 06. 025.
- [8] SU R, WU J W, DONG Y F. Research on potential ecological risk of marine ecosystem from seaborne drift in Xiamen Sea area[J]. Environmental Science and Management, 2011(3): 24-26. (in Chinese) DOI: 10. 3969/j. issn. 1673-1212. 2011. 03. 006.
- [9] DONAHUE S.C. Clean ships, clean ports, clean oceans: Controlling garbage and plastic wastes at sea[J]. Ocean & Coastal Management, 1996, 32(2): 127-128. (in Chinese) DOI:10. 1016/S0964-5691(96)00055-5.
- [10] LEI Z H, XIAO W. Distribution characteristics and management strategies of floating garbage in the Guangzhou River section of the Pearl River[J]. Urban Environment and Urban Ecology, 1999 (2): 50-52. (in Chinese) DOI:10.1088/0256-307X/15/12/025.
- [11] VUKIAKĆ M, INSTITUT KIRILO SAVIĆ, BEOGRAD SPRUK U, et al. Vessels and floating boats waste water pollution monitoring system[J]. Agricultural Engineering, 2009(8):62.

- [12] WU Z W, LIU S, LU X X. Plastic Wave: Landscape process of mining floating plastic waste[J]. Landscape Design, 2018, 6 (4): 128-137. (in Chinese) DOI: CNKI: SUN: JGSJ. 0. 2018-04-013.
- QI J T, ZHANG D Z. Process technology for preventing floating pollutants from endangering water quality in the Three Gorges Reservoir Area[J]. Forestry Construction, 2006(1): 25-27. (in Chinese) DOI: 10. 3969/j. issn. 1006-6918. 2006. 01. 007.
- [14] LI Z. Analysis of floating rubbish in the reservoir area by using barrier facilities [J]. Environmental Science and Technology, 2009(b12): 272-275. (in Chinese)
- [15] WANG S Q, ZHENG J M, DENG J, et al. Exploration of the generation and treatment of floating debris in rivers[J]. Industry &. Technology Forum, 2015(17): 77-78. (in Chinese) DOI: 10, 3969/j. issn. 1673-5641. 2015. 17. 042.
- [16] YING Z X, CHENG D, YANG J Y, et al. Review of floating floating garbage collection methods [A]// Proceedings of the 18th China Ocean (Ashore) Engineering Symposium (on) [C]. 2017:752-756. (in Chinese)
- [17] PANG Q L. A device for collecting river surface waste using tides[J]. Journal of Traffic Environmental Protection, 1989(5): 63-63. (in Chinese)
- [18] W RODDY. Turbulence model for environmental problems[M]. HE Y Y. Water Resources and Electric Power Press, 1987. (in Chinese)
- [19] LEI L, WANG Z X, SUN P, et al. Application of k-e two equation turbulence model in computational fluid dynamics[J]. 2010,32(3): 5-8. (in Chinese) DOI:10. 3969/j. issn. 1000-6982. 2010. 03. 002.
- [20] ZHANG H Q, LE P J, YANG X G. Application of water depth average k-ε turbulence model in largescale waters[J]. Journal of Waterway, 1995(3): 11-19. (in Chinese)
- [21] TOMINAGA A, HORIBE F, SAKAKI T. restraining effects of sand deposition by shielding of entrance in an artificial embayment[J]. Journal of Japan Society of Civil Engineers Ser B1,2012,67(4):1057. DOI:10. 2208/jscejhe. 67. i_1057.
- [22] JONG J, TOMINAGA A. Flow structure and sedimentation mechanism in the riverside embayment with various shape configuration[J]. Journal of Japan Society of Civil Engineers Ser B1,2012,67(4):1051. DOI:10.2208/jscejhe. 67. I_1051.
- [23] CHI-WAI N G, SHU L, XIAOXUAN L U. A plastic tide: mining floating plastic waste through landscape processes [J]. Landscape Architecture Frontiers, 2018,6(4):126-135.